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Gustavo Peñalver Vico, o Gus-
tavo com és conegut artísti-
cament, va néixer el 1939 a 
Cartagena i va ser el major de 

set germans, un fet que com ell diu el 
va acostumar a funcionar “a toc de dia-
na”. De la seva infantesa recorda una 
ciutat destruïda i arruïnada per les 
bombes de la Guerra Civil i com el seu 
primer contacte amb el color foren els 
cromos d’escuts de futbol que sortien 
a uns xiclets tan xerecs, segons ell, “que 
s’enganxaven a les dents”.  

“Quan veig l’escut de l’Atlethic de Bil-
bao encara me’n record d’aquells 
temps” - diu amb un ulls espurne-
jants de qui sap que connecta amb 
els records més vitals com són els de 
la infància. D’aquell temps recorda 
les caixes de colors Alpino que li re-
galava la seva mare, que ha plasmat 
a les finestres de s’escola de s’Auba, 
i dels dibuixos  que li feia una padri-
na seva. 

La seva arribada a Mallorca va ser de 
ben nin i aviat ja demostrà la seva voca-
ció en guanyar un grapat de premis de 
dibuix i pintura. Marxà a Barcelona a es-
tudiar arquitectura però aviat connectà 
amb el que seria el seu camí vital: la 
pintura i l’art en general. Perquè cal te-
nir present que en Gustavo és conegut 
com a pintor però també és un intel·lec-
tual complet, una capsa inesgotable 
d’històries, coneixences i anècdotes. 

I és lògic perquè quan se’l coneix es veu 
que no és un personatge pla sinó ple, ple 
de vida, ple de projectes, ple d’il·lusió i 
de fam per viure, com ell mateix va titu-
lar el catàleg del seu 80è aniversari, un 
home que ha viscut “ una vida desespe-
radament feliç”. I una vida que podrien 
ser moltes, perquè es poden haver de 
necessitar moltes vides per a conèixer 
tanta gent i tan famosa com ell ha cone-
gut: Blai Bonet, Marc Chagall, Joan Miró, 
Roy Liechstein, Maria del Mar Bonet, Co-
juelo, Jimmy Hendrix, David Bowie, Por-
tamisser i un llarguíssim etcètera.  

Es veu que no és un 
personatge pla sinó 
ple, ple de vida 

Coneixences que han estat com els co-
lors de la seva paleta, intensos, plens 
d’ensenyances que han enriquit la seva 
obra i la seva visió del món, de la vida i 
d’entendre l’art com una experiència 
global de la qual tothom pot participar 
i que ha de servir per a denunciar la in-
justícia social. En Gustavo diu que “el 
paisatge està molt bé per gaudir-lo, per 
anar a menjar una truita, per tenir una 
experiència espiritual però l’art ha de 
servir per denunciar tanta injustícia 
com hi ha avui dia. Perquè hi ha molts 
poderosos que s’aprofiten dels pobres 
desgraciats que no tenen res.” 

I on la trobam tota aquesta crítica dins 
la seva obra?  Idò als títols de les seves 
creacions, perquè també diuen que es 
va perdre un gran literat amb ell i amb 
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un llenguatge encriptat a base de co-
lors i símbols. Per això no és estrany 
trobar els colors de la bandera republi-
cana als seus personatges, així com el 
blau que representa la Falange, el mo-
rat de l’Església, dos tipus de verd per 
a representar militars i guàrdia civil i 
d’altres que no deuen ser tan evidents. 

Una crítica que ell defineix com ”feta amb 
vaselina”, producte dels anys de la cen-
sura franquista, però que li va costar l’e-
xili i l’assetjament dels grupuscles de 
l’extrema dreta i que el varen empènyer 
a iniciar una nova i, qui li havia de dir, ex-
itosa carrera artística al Berlin dels anys 
70 i 80. Anys políticament convulsos amb 
la Guerra Freda sempre present. Temps 
d’artistes compromesos amb el canvi i 
amb les idees progressistes. Un “perpetu-
um mobile” que encara li dura i l’empeny. 
Així no és de bades que s’hagi implicat en 
cos i ànima amb Capdepera. 

Per això no és estrany trobar la seva 
obra escampada per tot el municipi, 
tant que donaria per a una ruta guiada 
d’un parell mallorquí d’hores i no ens 
deixaríem de sorprendre. Ha col·labo-
rat amb innombrables associacions i 
ONG, els ha donat obra seva i hi ha fet 
molta feina. Aquest tret ha estat una 
constant a la seva vida i ara, un cop 
més, ho ha tornat a fer en col·laborar a 
les escoles de Capdepera. 

No és estrany trobar 
la seva obra escam-
pada per tot el     
municipi 

La seva primera intervenció a un centre 
escolar va ser el 2015 al CEIP s’Alzinar 
de Capdepera, on va donar set perso-
natges ceràmics i unes lletres dissenya-
des per ell perquè adornassin la façana 
de l’escola pública. Allò va ser una pri-
mera passa per a realitzar després, du-
rant el 2019 i el 2020, un altre mural de 
grans dimensions al pati d’infantil de la 
mateixa escola. 

Ja dins el 2020 de ple i convidat per l’e-
quip directiu de l’escola de Cala Rajada 
s’ha llençat a crear el que pot ser, pro-
bablement, la seva obra de major gran-
dària. Una intervenció que ha abastat 
les façanes de l’escola i que l’ha trans-
format  per complet de cara a tots els 
que encara guardaven a la memòria els 
antics colors verds grisencs. El xoc per 
als qui coneixien aquella vella versió del 
“Col·legi Públic s’Auba”, com resava l’es-
tantís rètol de l’entrada, es pot assimi-
lar al xoc conegut com la “síndrome 
d’Stendhal”, en deixar-los bocabadats i 
amb els peus clavats en contemplar 
aquell espectacle de color que es des-
plega davant els seus ulls astorats. 

La comparació pot arribar a ser odiosa. 
Aquest canvi d’aparença a l’escola arri-
ba a ser més significatiu encara si es co-
neixen les circumstàncies que han 
envoltat la seva execució i més concre-
tament com aquesta obra ha suposat, 
per als ulls dels qui ho sabien, la visibi-
lització d’un canvi de rumb en el si d’a-
quests centres educatius amb 
l’arribada d’un relleu dins els equips 
educatius d’ambdues escoles. 

Els infants han de 
participar d’allò que 
jo faig

I com veu ell l’educació en general i la 
educació plàstica dels infants? “Els in-
fants han de participar d’allò que jo 
faig. Els alumnes han pintat els murals 
dels colors que els hi marcava i més en-
davant els ompliran de personatges 
propis. Qui sap? Potser en el futur 
aquests alumnes diran: mira jo vaig pin-
tar això o en Gustavo ens va ensenyar 
a pintar aquí. Crec que aquesta expe-
riència haurà servit perquè molts s’o-
brin a l’experiència artística i, si agafen 
gust pel dibuix i la pintura, poden exer-
cir el seu art no només en la pintura 
sinó a molts altres oficis com al teatre, 
l’escultura, el cinema o la música”. 
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Els mestres no      
només s’han de     
dedicar a explicar  
dades i continguts 

“A més, no es poden oblidar els idiomes, 
ja que ens obren l’experiència de viure i 
conèixer el món que ens envolta.” I t’ho 
diu un home que ha voltat el món per l’E-
quador i no en un sentit figurat. “Els 
mestres no només s’han de dedicar a 
explicar dades i continguts sinó que 
s’han d’obrir i ser generosos, mostrar-se 
als seus alumnes i inspirar-los, ja que 
això els marcarà per a tota la vida. Jo en-
cara vaig pel carrer i molts nins i nines 
em criden pel meu nom i em saluden 
perquè han compartit l’experiència de 
pintar plegats quan érem a l’escola i, a 
més, moltes mares em mostren el seu 
agraïment per haver-los donat l’oportu-
nitat d’aquesta experiència”. 

Totes aquestes reflexions defineixen 
una ideologia però estan recolzades 
per la seva incansable activitat i acció, 
no només pintant sinó cercant també 
patrocinadors per a finançar aquestes 
intervencions. La fama de la qual gau-
deix a Berlin i Alemanya ho han fet pos-
sible. També és partidari que aquesta 
implicació artística hauria de ser més 
generalitzada i a cada municipi els ar-
tistes haurien de poder intervenir artís-
ticament a les escoles, com ell ha fet.  

D’aquestes intervencions a les escoles 
n’hem volgut parlar amb els equips di-
rectius dels centres de Capdepera i 
Cala Rajada, de com han viscut aquest 
temps de convivència amb un personat-
ge tan intens com en Gustavo i també 
de quin ús pedagògic fan d’aquesta in-
tervenció amb els seu alumnes: 

PARLAM AMB LA DIRECTORA DEL 
CEIP S’ALZINAR DE CAPDEPERA, 
MARIA ANTÒNIA SANTANDREU 

Com va sorgir la idea de que en Gusta-
vo intervingués a l’escola?  

Va ser en Paco Galián, mestre de l’esco-
la, qui va tenir la idea inicial que en Gus-
tavo pintàs la paret de l’entrada de la 
Plaça de la Constitució, que llavors es-
tava en obres. Quan en Gustavo va venir 
a visitar l’escola, va trobar que aquella 
paret no era la més idònia per a fer un 
mural i estava tan engrescat que es va 
decidir per fer-lo a una altra ubicació: 
la paret de l’entrada principal. De totes 
maneres, la idea de fer alguna interven-
ció a la entrada de la Plaça de la Cons-
titució encara no està del tot 
descartada. 



Quina va ser la reacció dels infants 
mentre s’executava la intervenció?  

El curs passat va coincidir l’exposició 
d’en Gustavo al Cap Vermell i, poste-
riorment, la pintada del mural. Per tant 
l’alumnat ja va iniciar una feina amb 
l’exposició i es va engrescar molt. El 
mural en  va ser la culminació. 

Quin balanç en feis?  

Molt positiu. La feina es va iniciar el curs 
passat i, per mor de la Covid es va aca-
bar al desembre d’aquest curs. És un 
privilegi poder comptar amb una obra 
d’un artista amb tant de renom com en 
Gustavo, i d’aquestes dimensions: 
40m2 a la nostra escola. 

Educativament parlant quin ús en feis 
de tenir la seva obra plasmada a les 
vostres parets? 

En el nostre centre els cursos de 3r i 4t 
de primària ja treballen des de sempre 
els artistes locals. Però el fet de tenir 
una obra en viu i en directe d’en Gusta-
vo fa que se’n pugui treure encara més 
profit! La seva obra té el poder d’arribar 
directament als infants: els seus colors 
tan vius, els personatges... 

Com definiries en Gustavo per a algú 
que encara no el conegui? 

És un artista nat, una gran persona, 
molt propera i entranyable. Li estarem 
sempre agraïts per la seva col·labora-
ció, per tenir-nos en compte i per fer de 
la nostra escola un espai cultural. 

PARLAM AMB EL DIRECTOR DEL 
CEIP S’AUBA, JOAN JOFRE 

Com va sorgir la idea de que en Gusta-
vo intervingués a l’escola?                        

La idea inicial va sorgir amb el canvi d’e-
quip directiu, ja que es volia canviar la 
imatge exterior del centre que havia 
quedat un poc desfassada. La primera 
proposta era pintar l’escola de blanc i 
fer les lletres noves; l’Ajuntament havia 
de pintar la façana i en Gustavo, famós 
artista local i molt conegut per les se-
ves aportacions al municipi, havia estat 
“escollit” per dissenyar les noves lle-
tres. Vàrem contactar amb ell per tras-
lladar-li la nostra petició i d’aquesta 
manera va començar aquesta aventura.  

Quina va ser la reacció dels infants 
mentre s’executava la intervenció? 

La veritat és que gran part de la inter-
venció d’en Gustavo va ser durant el 
mesos d’estiu i setembre quan no hi ha-
via nins. Quan varen arribar el primer 
dia d’escola, els que no n’estaven assa-
bentats varen al·lucinar. Comentaven 
que semblava una escola nova. 

Una vegada amb els alumnes al centre 
i amb en Gustavo fent feina els nins 
encara estaven més contents, li duien 
dibuixos, li demanaven autògrafs i li 
contaven coses seves. En Gustavo 
gaudia molt d’aquests moments, ja 
que és una persona molt generosa i 
sociable. 

Quin balanç en feis de tot plegat? 

Molt positiu! La feina que en Gustavo 
ha fet de manera TOTALMENT GRATU-
ÏTA I DESINTERESSADA ens ha ajudat a 
encaminar el nou curs escolar. Curs 
nou i diferent per totes les circumstàn-
cies que vivim i, a més, pel canvi d’e-
quip directiu. Pensam que ha ajudat 
perquè els nins venguessin més con-
tents a l’escola i també ha donat ale-
gria a tota la comunitat educativa. El 
feedback que hem tengut de les famí-
lies ha estat molt positiu i una majoria 
ens han transmès que els agrada el 
“canvi d’imatge”. 

Educativament parlant quin és l’ús de 
tenir la seva obra plasmada a les vos-
tres parets? 

Pensam que el més important ha estat 
que els nins hagin pogut participar en 
donar color a parts de les figures del 
mural de la planta baixa. Això ha fet que 
augmentin el seu vincle amb l’escola. 

Vàrem organitzar un concurs de dibuix  
sobre la façana del centre perquè els 
nins poguessin donar el seu punt de 
vista sobre la tasca feta per en Gustavo 
i, com a premi, l’artista els va regalar a 
cada un dels guanyadors una serigrafia 
signada i un llibre amb un recull de les 
seves obres. A més a tots els partici-
pants, més de 300, els va regalar una 
postal. 

De fet l’obra encara no està acabada. 
Quan passi l’hivern en Gustavo encara 
té preparades algunes intervencions 
més al centre amb la participació de l’a-
lumnat. 

Com definiries en Gustavo per a algú 
que encara no el conegui? 

Molt professional, gran artista i encara 
millor persona. Generós, enèrgic, tran-
quil, sociable i xerrador. Com a darrera 
característica no podria obviar que és 
molt detallista. n
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